



جامعة الموصل
كلية الحقوق
فرع حقوق الإنسان

حق الإنسان في الضمان الاجتماعي/ العراق أنموذجاً

بحث تقدم به الطالب (ليث صلاح سعيد الصائغ) وهو
جزء من متطلبات نيل درجة الدبلوم العالي في
قانون حقوق الانسان / القانون الدولي لحقوق الإنسان

بإشراف الأستاذ المساعد الدكتور

خلف رمضان محمد الجبوري

المستخلص

بما ان الحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية هي جزء لا يتجزأ من القانون الدولي لحقوق الانسان ، وحيث انه كانت حقوق الانسان والحريات الاساسية قد جاءت مترابطة مع بعضها وغير قابلة للتجزئة ، لذا يجب ان تحظى بالقدر من الاعتبار والاهتمام لإعمال وتعزيز و حماية كلا من الحقوق المدنية والسياسية والحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية ، وفيما اذا كان تنظيم الانتاج ، المادي والمعنوي ، سوف يلقي على كاهل الافراد والجماعات القادرين على العمل مهام محدودة فأن المجتمع الذي سوف يكون متمثلا بالدولة سيكون ملزما هو الاخر ، وبالمقابل برعاية الجميع وفي مقدمتهم تلك العوائل التي يكون دخلها منخفض وواطئ او معدومة الدخل وذلك حتى يتم مساعدتهم والاختذ بيدهم لكي يتم اندماجهم في المجتمع .

ويلقى كذلك الحق في الضمان الاجتماعي على تأكيد راسخ في القانون الدولي ، إذ ان أبعاد الضمان الاجتماعي والتي كانت تتصل بحقوق الانسان نرى انها قد ظهرت وبانت بشكل واضح في اعلان فيلادلفيا لعام ١٩٤٤ والذي كان قد أكد على توسيع تدابير الضمان الاجتماعي وذلك لكي يتم توفير دخل اساسي لكل الاشخاص المحتاجين لهذه الحماية، إذ قد ادرج الحق في الضمان الاجتماعي كحق معترف به من حقوق الانسان في الاعلان العالمي لحقوق الانسان لعام ١٩٤٨ .

واذا كان التزام الدول بحماية وتعزيز الحقوق المدنية والسياسية امرا لا خلاف فيه ، فأن الامر سوف يكون اقل وضوحا في طبيعة التزام الدول في اعمال الحقوق الاقتصادية والاجتماعية والثقافية والتي يدخل في نطاقها الحق في الضمان الاجتماعي ، وذلك بوصفه واحدا من الحقوق الاجتماعية والتي تكون غايتها تحقيق العدالة الاجتماعية من خلال تقديم العون للفئات الضعيفة اقتصاديا ضد العجز والمرض واليتم والشيخوخة وغيرها ، الامر الذي قادنا ذلك الى البحث والتقصي في طبيعة هذا الالتزام .

هذا على الصعيد الدولي ، اما على الصعيد الوطني فأن الحق في الضمان الاجتماعي في العراق ، كان قد تم تنظيمه بموجب قانون الرعاية الاجتماعية رقم ١٢٦ لسنة ١٩٨٠ المعدل بموجب قانون الحماية الاجتماعية المرقم ١١ لسنة ٢٠١٤ وان حداثة تشريع القانون الاخير، كان قد جاء محفزا لنا للبحث والتقصي لاهم ما تحتويه نصوصه من منظور قانوني .

Abstract

Since economic, social and cultural rights are an integral part of international human rights law, and since human rights and fundamental freedoms were interconnected and indivisible, they must be given a measure of consideration and attention for the work, promotion and protection of both civil and political rights and rights. Economic, social and cultural.

And whether the organization of production, both material and moral, will impose limited tasks on the shoulders of individuals and groups who are able to work, then the society that will be represented by the state will be obligated as well, and in return to take care of everyone, on top of them those families whose income is low, low or without income, so that they can be helped. And taking their hand in order to be integrated into society.

The right to social security is also cast on a firm affirmation in international law, as the dimensions of social security that were related to human rights we see clearly appeared and manifested in the Philadelphia Declaration of 1944, which had called for the expansion of social security measures in order to provide basic income for all. People who are in need of this protection, as the right to social security was included as a recognized human right in the Universal Declaration of Human Rights of 1948.

And if the obligation of states to protect and promote civil and political rights is a matter of no dispute, then the matter will be less clear in the nature of the commitment of states to work on economic, social and cultural rights, within which the right to social security falls within its scope, as one of the social rights whose goal is to achieve social justice By providing aid to economically weak groups against disability, disease, orphan hood, old age and others, which led us to research and investigate the nature of this commitment.

This is on the international level, as for the national level, the right to social security in Iraq was regulated by the Social Welfare Law No. 126 of 1980 amended under the Social Protection Law No. 11 of 2014 and that the recent legislation of the last law was an incentive for us to research And investigation of the most important contents of his texts from a legal perspective.

**University of Mosul
College of Law
Branch of Human
Rights Law**



The human right to social Guarantee / Iraq is an example

High diploma resaerch In Human Rights Law.

Submitted by

Laith Salah Saeed Alsaiegh

Supervised By

Assistant Prof . Dr. Khalaf Ramadan Al-Jubouri

٢٠٢١ A.D

١٤٤٢ A.H